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رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی تهران در گفتگو با پرسون؛

30 درصد افزایش تولید برق طی 5 سال &#47; از برنامه ششم توسعه در صادرات عقب هستیم
برق این روزها یکی از مهم ترین انرژی های دنیا به حساب می آید که در تمام امورات زندگی انسان ها نقش دارد.

به گزارش سایت خبری پرسون، تولید برق به شکل های گوناگونی امکان پذیر است، در گذشته برق از طریق توربین های بادی و آبی تولید می شد، اما
رفته رفته به دلیل حجم بالای نیاز برق نیروگاه های حرارتی ایجاد شد تا با سوزاندن مواد دیگر تولید انرژی برق به وجود آید، از همین رو کشورمان به
دلیل دارا بودن گاز به عنوان دومین ذخیره گاز جهان سوزندان گاز در نیروگاه های حرارتی را برای تولید برق آغاز کرد و در مدت کوتاهی تمامی نقاط
کشور از نعمت برق برخوردار شدند و حتی صادرات این انرژی پاک نیز در دستور کار قرار گرفت و این روزها کشورمان به یک هاپ انرژی در منطقه خلیج
فارس تبدیل شده است؛ اما در این میان با اجرای تحریم های بیشتر به صنعت نفت دولت دیگر توان صادرات نوعی از مواد نفتی به نام مازوت را ندارد
و مسئولان تصمیم گرفتند مازوت را جایگزین گاز در نیروگاه های برق کنند تا هم تولید برق محقق شود و هم اینکه مازوت نفتی را در داخل مصرف کنیم

و گاز که هنوز صادرات آن مورد تحریم قرار ندارد نیاز صادراتی را تامین کند.

&lrm;به دلیل اینکه سوزاندن مازوت در نیروگاه ها آلودگی هوای بسیار زیادی ایجاد می کند و در فصل سرما که به طور معمول وارونگی هوا وجود دارد و
شدت آلودگی هوا را دو چندان می کند مسئولان تصمیم گرفتند تولید برق را کاهش دهند و به نوعی مازوت سوزی را در نیروگاه ها کاهش پیدا کند و به

دنبال کاهش تولید خاموشی معابر به وجود آید.

&lrm;برای اینکه از وضعیت این روزهای برق کشور باخبر شویم به سراغ رضا پدیدار رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی تهران رفته ایم.

&lrm;او در این باره گفت: صنعت برق یکی از قدیمی ترین صنایع کشورمان به حساب می آید و برای صنعت برق یک برنامه استراتژیک 17 گانه مصوب
شورای راهبردی دولت است و یک پایگاه جامع بسیار خوبی برای توسعه صنعت برق تشکیل شده تا راهکارهای تولید و تقاضای بازار را تعریف کند.

&lrm;پدیدار افزود: در آخرین برنامه ریزی صنعت برق از سال 1395 تا 1400 وضعیت کامل صنعت برق در این سند برنامه ای دیده شده است از نحوه
تولید، حمایت، بسته های صادراتی، قوانین حمایتی، نیاز صنعت برق و...به عبارتی در صنعت برق اقدامات بسیار درخشانی رخ داده به طوری که یک
زمانی میزان تولید با مصرف متعادل نبود اما این روزها شاهد این هستیم که میزان تولید بیشتر از میزان مصرف داخلی است و حتی توان صادرات نیز

وجود دارد.

&lrm;عضو هیات نمایندگان اتاق ایران درپاسخ به سوال خبرنگار ما درباره اینکه علت این روزهای خاموشی برق خانگی و روشنایی معابر شهری چیست؟
گفت: درست است که میزان برق تولیدی از میزان برق مصرفی در کشور بیشتر است اما کرونا باعث شد که افراد جامعه بیشتر در خانه بمانند بنابراین از
لوازم برقی بیشتری استفاده کنندکه بالا رفتن میزان مصرف برق را به وجود آورد، همچنین دربرخی از منابع خبری عنوان شده سوخت نیروگاه های برق از
گاز به مازوت تبدیل شده و مازوت چون آلودگی هوا را آن هم در فصل زمستان دوچندان می کند برای کاهش آلودگی ها کاهش تولید برق به وجود

آمده است.

صادرات برق روبه رشد

&lrm;وی به افزایش صادرات برق ایران به کشورهای همسایه اشاره کرد، گفت: یک زمانی زیر 40 هزار مگاوات تولید داشتیم و این روزها 70 هزار
مگاوات برق در کمتر از 5 سال تولید برق را افزایش دادیم و به نوعی رشد 30 درصدی داشته ایم و تنوانسته ایم صادرات برق به کشورهای همسایه از
جمله عراق، افغانستان، اقلیم کردستان و ....داشته باشیم خوشبختانه از سال 2016 تاکنون روند صادرات برق ایران صعودی بوده است و همچنین در
تجهیزات برقی نیز توانسته ایم صادرات قابل توجهی داشته باشیم، البته کشوری مانند چین بزرگترین تولید کننده تجهیزات صنعت برق است و
کشورهایی مانند کره جنوبی و ژاپن نیز در این صنعت حرفی برای گفتن دارند با این وجود ایران حجم قابل توجهی صادرات در حوزه خدمات و تجهیزات

صنعت برق انجام می دهد.

اگر از بخش خصوصی برای صادرات خدمات فنی و مهندسی صنعت برق حمایت می شد این روزها به عدد مورد نظر درآمدی برنامه ششم توسعه در
صادرات برق می رسیدیم.

&lrm;رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی تهران تصریح کرد: صادرات برق از سال 1384 در دستور کار دولت ها قرار گرفت و در آن زمان صادرات برق به
این شکل بود که در بخشی از فصل های سال برق را به برخی از کشورهای همسایه صادر کنیم و در قبال آن در فصل های دیگر سال که میزان مصرف
برق مان بالاست از همان کشورها واردات انجام دهیم، که این مدل تجارت برق سرآغاز صادرات برق ایران شد، البته در آن زمان میزان صادرات برق
نسبت به واردات بسیار بیشتر بود به طور نمونه آمار صادرات 7 هزار و 700 مگاوات و واردات 700 مگاوات بوده است، که این روزها میزان صادرات برق

عدد قابل توجهی است.



&lrm;او در پاسخ به سوال دیگر خبرنگار ما درباره اینکه قرار بر این بود که طبق برنامه ششم توسعه درآمد صادرات برق به 20 میلیارد دلار برسد و این
روزها که در سال های پایان برنامه ششم توسعه هستیم بسیار با این درآمد فاصله داریم، علت این کم کاری چیست؟ گفت: صادرات برق به شکل
اولویتی صورت گرفته است عراق، پاکستان، سوریه، افغانستان و حتی هندوستان، ما در زمینه تولید برق نسبت به برنامه تعریف شده جلو هستیم، اما
نسبت به مصرف داخلی دچار مشکل هستیم و نه تنها مصرف ثابت و کاهشی نبوده بلکه رو به افزایش بوده است، به اعتقاد بنده اگر ویروس کرونا به
وجود نمی آمد ما می توانستیم بین یک تا سه میلیارد دلار درآمد صادرات برق برای کشور به ارمغان آوریم؛ البته اگر از بخش خصوصی برای صادرات

خدمات فنی و مهندسی صنعت برق حمایت می شد این روزها به عدد مورد نظر درآمدی برنامه ششم توسعه در صادرات برق می رسیدیم.
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